The Project Gutenberg EBook of Wildflowers of the Farm, by Arthur Owens Cooke

This eBook is for the use of anyone anywhere at no cost and with
almost no restrictions whatsoever.  You may copy it, give it away or
re-use it under the terms of the Project Gutenberg License included
with this eBook or online at www.gutenberg.net

Title: Wildflowers of the Farm

Author: Arthur Owens Cooke

Release Date: September 1, 2004 [EBook #13347]

Language: English

Character set encoding: ASCII

*** START OF THIS PROJECT GUTENBERG EBOOK WILDFLOWERS OF THE FARM ***

Produced by Bryan Ness, David Garcia and the Online Distributed
Proofreading Team.

FLOWERS OF THE FARM

THE COUNTRY-LIFE-READERS

BY ARTHUR O. COOKE

FLOWERS OF THE FARM

CONTENTS

I.

Introduction

II.

In the Coppice

III.

Flowers on the Walls

IV.

Three Handsome Weeds

V.

Clover

VI.

In "Ashmead"

VII.

In the Hay-field

VIII.

In the Hay-field (continued)

IX.

In the Corn-field

X.

In the Corn-field (continued)

XI.

On the Chase

XII.

In the Lanes

CHAPTER I

INTRODUCTION

I think that some of you have been with me at Willow Farm before to-day. When we were there we went into the farmer's fields in early spring, and saw the men and horses at work with ploughs and harrows. A little later on we saw some of the crops sown, such as barley and turnips. In summer we were in the hay-and corn-fields, and later still we saw the ricks being made.

To-day we are at Willow Farm again, and I want to show you some of the flowers that grow there. I do not mean those which Mrs. Hammond, the farmer's wife, grows in her garden, pretty as they are. We will look rather at the wild flowers in the fields, the hedges, and by the road-side in the lane. No one sows their seed nor takes care of them in any way; yet they grow and blossom year after year, and nearly all of them are beautiful.

Before we begin to look at them we must make sure that we quite understand just what a flower is. Even those of you who live in large towns and have perhaps never been in the country, see flowers of some sort, I feel sure; you see them in shop windows and they are also often sold in the streets. You have seen wallflowers and daffodils in the spring, roses in the summer, violets in winter, as well as other kinds. You do not need to be told that these are flowers.

What about the grass on lawns, and in such places as Battersea Park and Hyde Park in London? "Oh," you say, "that is not a flower at all--that is just grass." Yes, it is grass, but the grass has a flower as well as a rose bush or a violet-plant. It is only because the grass is kept cut short that you do not see its flower on a lawn. If grass is not cut, or eaten by animals, it grows tall in spring; then in May or June you would see the flowers on tall straight stems which stand among the blades of grass. Many of these grass flowers are very beautiful and we will look presently at some of them in one of the farmer's fields.

Perhaps some of you have gardens or grass plots at your own homes. If you see some dandelions in the lawn, or groundsel among the flowers or vegetables in the garden beds, you say, "Those weeds must be pulled up." You call the Dandelion and the Groundsel weeds, but they have flowers all the same; the Dandelion is perhaps one of the most lovely yellow flowers that we have.

They are weeds certainly in your lawn or garden beds, for they ought not to be there. Weeds are plants in the wrong place. By and by, in the farmer's fields, we shall see many pretty flowers which he calls weeds. We speak of the Nettle as a weed, and do not usually admire it; yet the Nettle has a flower, as we shall see.

Then what do you think of a tree having a flower? That is perhaps a new idea to you. Yet if you look at a Horse-chestnut tree in June you will see at once the large spikes of beautiful white flowers with which it is covered. Apple trees have a beautiful pink, or pink and white flower, and the Almond tree bears a lovely pink flower. All other trees have flowers too, but they are often small. The flowers of the Oak and the Beech are small, but, though you may not notice them, they are on the tree each spring.

Almost all plants, including large trees, have flowers--they are flowering plants. Just a few plants have no flower; ferns have none, nor have the mosses and lichens which grow on walls and rocks and on the stems of trees. Fungi, too, such as the mushroom, have no flowers. Nearly all other plants have flowers. It is by the flower or blossom that a plant is reproduced. After the flower has faded comes the fruit and seed; the seed falls into the ground or is sown, and from it springs another plant. Without the flower there would be no seed.

You see that there are rather more flowers than you had thought. Still, while we are strolling in the fields and lanes at Willow Farm, we shall look most at what are generally called flowers; we shall look at comparatively small plants in which the flower or blossom is easily noticed because it is large, or bright-coloured, or sweet-scented. But while we are admiring a Daisy or a Dandelion in the spring, we must not forget that the great Oak-tree above it also has a flower of its own--we must remember that the Oak-tree also is a flowering plant.

CHAPTER II

IN THE COPPICE

Outside the front door of Willow Farm is a broad curving gravel drive, at the far end of which a white gate opens into the lane. On one side of this drive is a narrow strip of ground planted with flowers and shrubs, and close to the front door there is a patch of grass on which stands a large old mulberry tree.

Primrose

On the other side of the drive is a lawn. Beyond that are more flowers and then the vegetable garden; further on still is a little wood or coppice of nut bushes. On this March morning we shall find some wild flowers in this little wood.

Between the vegetable garden and the wood is a low grassy bank. It is bright to-day with yellow primroses. The Primrose always blossoms early here, for the bank is sunny and is sheltered from cold winds.

I daresay most of you have seen a Primrose before to-day. Each pale yellow blossom is made up of five petals, which are joined together forming a tube or corolla. The petals are notched or indented on the outer edge. At the centre of the blossom, where the petals meet, each petal is marked with a spot of darker yellow. Each flower grows alone on a long slender stem. At the top of the stem is a kind of green tube out of which the yellow blossom appears. The Primrose blossoms have a scent; not strong, but very sweet and pleasant.

The leaves are called "radical" or "root" leaves. They are so called because each leaf appears to grow direct from the root. But the leaves really grow from a short stem at the top of the root--a stem so short that it does not appear above the ground at all.

Among the bushes of the coppice itself we will notice the flowers which first catch our eye--the pretty blossoms of the Wood Anemone. The whole coppice is starred with the beautiful white flowers. We pick one and see that it has six--six what? "Six petals," you say. No, these are not petals, for the Anemone has none. They are sepals. The sepals of a plant generally enclose the blossom before it is opened, and they are usually green. In the Anemone the petals are absent; the sepals take their place and are white instead of green. Their under side is often not pure white, but is streaked with pale pink.

Several blossoms which we pick have six of these sepals. That is the usual number, but sometimes there are only five, and sometimes more than six.

The blossoms of the Anemone grow on longer and stronger stalks than those of the Primrose, and on each stalk are three leaves. These leaves grow round the stalk in a ring. Each leaf is "tri-partite"--in three parts or divisions; the edges of these divided leaves are deeply serrated. Besides the three leaves on each flower-stalk similar leaves grow from underground stems which creep along not far below the surface of the soil. Such creeping underground stems are usually called "rhizomes."

Anemone

At the further side of the coppice, where a hedge separates it from the little meadow called Home Close, are Sweet Violets. We catch their fragrant scent before we see them, for the tiny flowers are half hidden among broad green leaves. Each blossom has five petals of a dark purple colour; there are white Sweet Violets too, but none are growing in our little wood to-day.

At the base of the blossom--the part where it joins the stem--one of the petals has a little spur which points back towards the stem. The blossom is therefore said to be spurred; we may presently see other plants with spurred flowers.

There is another violet which grows wild in England--the Dog Violet. It is larger than our Sweet Violets here, but it has no scent.

While we have been examining the flowers on the ground, the nut bushes above our heads are waiting to remind us of what we said just now--that trees also have flowers. The flowers of the nut bush or hazel are easily seen, for they appear before the leaves are open. What we see to-day are often called catkins, but the name which country children give them is lambs'-tails. It is a very good name, too, for they are more like the tail of some tiny lamb than anything else.

These catkins are yellowish-white in colour, and soft and almost woolly to the touch. They hang in clusters from the hazel twigs, and in the strong March wind which blows to-day, they shake and flutter like the tails of lambs at play. Some of them leave a dusty powder on our fingers when we handle them; that is the pollen of the flower.

It is not where these yellow "catkins" are dancing on the twigs to-day that the hazel nuts will appear in autumn. The nuts will grow on twigs where there are very small red flowers--something like tiny paint-brushes. These are the female flowers; they will be fertilized by the yellow pollen of the catkins, and will produce the nuts.

CHAPTER III

FLOWERS ON THE WALLS

Behind the narrow strip of ground with flowers and shrubs on the other side of the drive there is a low stone wall. A piece of the lawn on which the mulberry tree stands has been cut away, and a flight of steps leads down to a little gate into the foldyard.

This wall between the garden and the foldyard is very old and rough--not like the smooth brick walls you see in towns. The stones are of different shapes and sizes, the mortar has fallen out of it in many places, and here and there are holes and crevices. Yet it is a very beautiful old wall, for many things grow on it; mosses and grasses, and other flowers too, are there.

Wallflower

On this May morning we not only see, but also smell, one of the flowers which grow upon the wall--it is the beautiful sweet-scented Wallflower. It grows here and there along the top of the wall, and a few plants of it are even springing from the sides. Some of the plants are quite large and their stems are tough. These have grown here for a long time. The Wallflower is a perennial plant; unless it is killed or torn up by the roots it will live and grow for many years. Others are quite young and only a few inches high. These have grown from seeds dropped last autumn by the older plants.

You very likely wonder how the Wallflower or any other plant can grow upon the wall, for there is no earth to be seen--nothing but stones and crumbling mortar. But if we pull up one of the smaller plants we shall find earth clinging to its roots. Dry dusty earth has been blown upon the wall by wind, and has lodged in chinks and holes. Dust and soil, too, were mixed with the mortar when the wall was built; and dead leaves falling on it and decaying have produced a little more--for decayed leaves make earth or "soil." Wallflowers and other plants which grow on walls and rocks find very little soil sufficient for their needs.

Most of the blossoms of the wallflowers upon this wall are of a golden yellow colour and are very sweet. Some of the blossoms are, however, a darker yellow than others, and here and there are petals which are quite brown.

If we look at the garden behind us we shall see that Mrs. Hammond has several beds of Wallflower this year; it is a flower of which she is very fond. There are wallflowers of two different colours in her beds. One kind has bright golden blossoms, rather deeper in colour than any of those upon the wall; the other has flowers that are a rich dark brown.

These plants are sturdier and more bushy than those upon the wall, and there are more flowers on each plant. The flowers are finer, too, and have a stronger scent. If Mrs. Hammond had wished she could have sown seed to produce many different shades of brown and yellow Wallflowers. She might also have had a purple Wallflower, and even a Wallflower of so pale a yellow as to be almost white.

If you and I were clever gardeners and had plenty of time and patience, we could get purple or nearly white wallflowers from these yellow-flowered plants upon the wall. It would perhaps take us many years, but we should succeed at last. This is how we should set about it.

Suppose that we wished to have a Wallflower nearly white. We should look carefully along the wall in spring, when the blossoms are out, until we found the very palest yellow blossom we could see. We should mark that plant, and when the flower was over and the seed was ripe, we should collect the seed. Among the plants grown from this seed we should choose again the plant that had the palest flowers, and should save the seed from that. We might have to go on doing this for twenty years or more, but in time we should have a Wallflower so pale as to be almost white.

Quite white we should never get our Wallflower, for no pure white flower can be obtained from a yellow one. However pale our Wallflower might be there would still always be just a tinge of yellow or cream colour in it.

Red Valerian

If, on the other hand, we wanted a purple or a very dark brown Wallflower, we should save seed from those blossoms which were nearest to the colour we wanted--dark brown or with a tinge of purple in them. We should sow seed from the darkest blossoms again and again, and at last we should get what we wished to have.

Stinging Nettle

White Dead Nettle

Besides choosing seed from the lightest or darkest blossoms, we should tend our plants very carefully and well, giving them plenty of good rich soil. This would make them grow bushy and with many flowers, as we see them in Mrs. Hammond's garden beds.

Many of our garden flowers have been produced in this way, by selecting and improving wild flowers. Of course all flowers grow wild somewhere; some in England, but many more in foreign countries, where the air is warmer and the soil richer and better. The Pansy is a little English wild flower with yellow, blue, and red petals. From this little flower gardeners have produced large and beautiful pansies of many different colours and shades of colours--white, yellow, blue, and brown. This has been done by careful selection, just as we spoke of doing with the wallflowers.

But if the large single-coloured pansies of which I have told you, or Mrs. Hammond's dark brown wallflowers, were allowed to seed themselves--that is, were allowed to drop and sow their own seed year after year--do you know what would happen? They would gradually revert or turn back to their original form and colour. The flowers would become mixed in colour and less fine in size; at last they would be simple wild flowers again.

Pansy

Now it is June, and the blossoms of the Wallflower have faded and fallen. The old wall is, however, growing gay with another plant--the Red Valerian. We must be careful to remember that it is the Red Valerian, for there are other valerians. There is the Great Valerian which does not grow on walls or rocks, but in damp and shady places; its flowers are pale pink.

The blossoms of the Red Valerian on the wall are bright crimson, and they grow in rows on small stems which spring from a stout stalk a foot or two in height. Each blossom of five petals forms a little tube or corolla. The base or foot of each little tube appears as a point on the under side of the flower stem; the Red Valerian, like the Violet, is a spurred flower.

The leaves are long and pointed, and they grow in pairs, on opposite sides of the stalk. Sometimes the edges of the leaves are quite smooth; sometimes they are serrated, or toothed, like the edge of a saw. If we pulled a plant of Red Valerian from the wall we should find the roots very long and branching; they need to be so, for the plant often grows on rocks and other places where it is exposed to wind. If the roots had not a firm hold the tall stems laden with blossoms might be blown down.

The Red Valerian flowers all through the summer. Its clusters of crimson flowers are as great an ornament to the old wall as were the wallflowers in May.

Now let us go down the steps into the foldyard; there is a wall on either side of us as we descend. The wall which faces the north is nearly always in shadow, and there are ferns growing but of it between the stones. One of these is a beautiful Hartstongue fern, with large and shining leaves. We said just now, however, that ferns have no flowers, so we will turn to something that grows on the wall opposite.

This is the ivy-leaved Toadflax. It grows on walls and rocks, as the Red Valerian does, but it is a very different plant in appearance. The stems of the Red Valerian are tall and upright; those of the Toadflax are slender and drooping. There is a large mass of it on the side of the wall, and we find that the root is at the highest point of the whole mass. The stems with the flowers and leaves hang down below the root; it is a trailing plant.

Ivy-Leaved Toadflax

There are, however, other roots clinging to the wall here and there below the main root. The plant, like several others, is able to throw out fresh roots from the joints of its stems, and these give it a firmer hold.

The flowers are small, and their colour is a pale lilac-blue with a bright yellow spot in the centre. These flowers too are spurred. The leaves are smooth and thick--what is called fleshy. They are divided into five lobes or divisions, and are not unlike an ivy-leaf in shape. When we turn a leaf or two over we see that the under side of some is dark purple.

This little plant is usually said to prefer a damp situation, and to blossom from May till October. This wall beside the steps is certainly rather damp, for the moisture from the garden above soaks down to it. In my own garden, however, the ivy-leaved Toadflax grows on some very dry old walls, and I have found it in flower in the middle of December.

Neither the Toadflax nor the Red Valerian are really natives of England. They were brought to our country many hundreds of years ago. They have spread so much that they have now become wildflowers. In the same way many others of our wild flowers were once unknown in England.

Now that we have come down the steps into the foldyard we see that it lies a good deal below the house and garden. Built round the foldyard are the stables for the cart-horses, the cowhouses, and the great barn. Behind the stables is the rickyard. That, like the garden, is above the foldyard; from it there are only two or three steps to the door of the loft or "tallet" above the stables. It is there that we will go now.

The wall of the tallet is of stone and is very old; the roof is tiled. There is a little hole cut in the bottom of the door, and you will see one like it in the door of the granary. It is made so that old Tib and the other cats can go in and catch mice. Growing between the stones of the wall just by the tallet door is the plant I want to show you now.

Common Stonecrop

It is the Stonecrop. Some of the stems grow upright, while others are trailing. At the top of each upright stem is a cluster of bright yellow flowers. Some of these are fully open, and we see that each blossom has five pointed petals. The trailing stems have no flowers at all, they are barren; but the leaves on the barren stems are much more numerous and closer together than those on the upright flowering stems.

These leaves are very curious. They are not flat like the leaves of the Red Valerian, the Toadflax, and most other flowers; they are very thick and fleshy--something like a short round pointed stick. They grow close against the stalk, not in pairs, but alternately, first a leaf on one side of the stalk, then a leaf on the other. They are erect too; that is, they point in the same direction as the stalk.

On the barren stems the leaves grow so closely that they quite cover the stalk. They have a hot sharp taste, and the plant is sometimes called "Wall-Pepper." The roots are very thin and can spread easily through narrow chinks of the wall.

We will see one more plant of the walls before we look for flowers elsewhere. Our next plant is not very common at Willow Farm; still I know where to look for it. Built against one side of the big barn in the foldyard is a little lean-to shed. Often there are calves in it; but just now we are more interested in something that is on the roof.

Standing close to the wall of the shed is a cattle crib--a kind of big square box or trough on legs, in which hay or chaff is put for the cattle. The shed is not very high, and by standing on the crib we can scramble on to the roof. Here is the plant we want to see.

House Leek

It is the Houseleek, of which a clump is growing between the tiles. Almost flat on the tiles is a dense mass of large green fleshy leaves. These leaves are evergreen, they do not die and fall off in winter. From this cluster of leaves rise straight thick stems nearly a foot high. The stems are thickly covered with erect leaves which grow smaller towards the top of the stem.

At the top of the stem is a cluster of very handsome rosy-red flowers. Each blossom is star-shaped when fully open, and generally has twelve petals.

If we could see the roots we should find them very thread-like or fibrous, like those of other flowers we have been looking at to-day. I do not think I can very well show you the roots, however; we should have to pull up a plant, and that would not please Ben, the cowman, at all. There is a belief in country places that it is bad luck to disturb the Houseleek--that someone in the house on which it grows is sure to die soon afterwards. Certainly the plant is not growing on a house here--only on the calves' cot. Still, if any misfortune should happen to the calves we might be blamed by Ben. Besides, it would be a pity to disturb so handsome a plant, would it not?

We have spent some time in looking at these flowers on the walls and roof because we think them very wonderful. We see how little soil they can have in which to grow, and how, in dry weather, they can have very little moisture either. Yet the leaves of several of them are thick and fleshy, and the flowers of some are large and beautiful. What could be more handsome than the blossoms of the Wallflower, the Red Valerian, and the Houseleek?

CHAPTER IV

THREE HANDSOME WEEDS

At the end of the drive, near the front door, another white gate leads to the "nag" stables, where Mr. Hammond keeps the two horses which he rides and drives. Billy, the old brown pony, has a little stable of his own close by, and further on are the granary and the poultry yard.

Perhaps you have heard the saying, "Ill weeds grow apace." It is certainly a true one, for most of the plants which we call weeds grow quickly and well wherever they are allowed to remain. We shall not have far to look for the three weeds which I want to show you this morning. The first of them is the Stinging Nettle. It grows round the wood-pile in the middle of the poultry-yard, and there are great clumps of it beside the hedge which divides the poultry-yard from the kitchen garden.

It is really a very handsome plant, though you may not have thought so before. Look how tall and straight the stems are, and how evenly and regularly the dark green pointed leaves grow from it. They grow in pairs, on opposite sides of the stem, and are serrated. There is something rather unusual about the stem of the Nettle which we will notice at once. I have brought out a pair of thick leather gloves, so that we can pick a stem without being stung.

You know what shape the trunks of trees are. Round? Yes; round or nearly so. So are the stems of most plants; the stems of the Red Valerian are round. The stem of the Nettle, however, is square, or if not perfectly square, it has four distinct sides. Perhaps you had never noticed this before, for the Nettle is certainly not a plant with which one cares to have very much to do.

Both the stems and leaves are covered with tiny hairs. These hairs are really small hollow tubes ending in a sharp point. When the Nettle stings you it first pricks the skin with these sharp points, and then a drop of poison falls from the tube into the wound the point has made.

If you happen to get stung by a nettle do not bathe your hand with cold water; that will only make the pain worse. While you are waiting for the pain to pass off remember that in India there are nettles whose sting causes great pain which lasts for several days. You might be much worse off, you see!

The small greenish-yellow flowers of the Stinging Nettle grow in long feathery clusters on stalks which spring from the main stem close to a pair of leaves.

The young leaves of the Nettle are said to be very nice boiled as vegetables; I cannot say that I have ever eaten them myself. Years ago country people used to take a great deal of nettle tea as medicine in spring. Nowadays they seem to prefer patent medicines from the chemist's shop. A dye is made from the roots of the Nettle, and another dye from the stem and leaves. The young leaves or tops, when chopped up, are good for poultry, especially for turkeys. So nettles are useful, you see--not merely stinging weeds. The Nettle, too, is a relation of the hemp plant from which we get our string and ropes.

You may sometimes see or hear of the White, Red, and Yellow Dead Nettle, but these are not really nettles at all. Their leaves are somewhat similar, but they are quite different plants.

Traveller's Joy

Hanging over this great patch of nettles by the hedge there is another weed, the Traveller's Joy, or Old Man's Beard. Its stem has climbed not only up the hedge, but high into a hawthorn bush which stands there. It has many small white feathery flowers with a pleasant scent. On each leaf stem there are usually five leaflets, one at the end of the stem and two pairs lower down. These leaf stems are long and tough, and it is chiefly by them that the plant can climb as it does; they twine round any branch or twig they touch, and give the Traveller's Joy a firm support. I have seen trees in woods covered with this plant to a height of twenty feet from the ground.

In the autumn and early winter you would admire the Traveller's Joy as much as you do now. The flowers will certainly be gone, but each seed which takes the place of a blossom will have a little plume of silky white threads attached to it--a sort of feathery tail. These serve as wings by which the seeds are often carried long distances by the wind. The seeds of some other plants which we shall see have something of the same kind.

There is another climbing plant in the hedge, the Large Bindweed or Convolvulus. To look at it, however, we will go round into the garden where there is more of it than Mrs. Hammond cares to see. It is certainly a beautiful plant, with its large three-sided pointed leaves, and its great pure white bell-shaped flowers--something like the mouth of a trumpet.

Large Bindweed

In the farmhouse garden, however, it is certainly a weed--a plant in the wrong place. We see that at once. Close to the hedge are some gooseberry and currant bushes, and into these the Bindweed has climbed. The Bindweed's stems are twined round the stems and branches of the bushes till they are almost hidden by it, and are bent down by the weight.

The Bindweed climbs, as we see, by twisting its stem round the tree to which it clings; but though it is a climbing plant its stems can grow for a foot or more from the ground without support. Some of the shoots of the Bindweed are two or three feet away from the stems of the fruit bushes, but they have grown unsupported till they could reach an overhanging bough and cling to that.

Every now and then, Dan, who looks after the garden when he has time, cuts oft all the Bindweed close to the ground, and pulls some of it up by the roots; but fresh shoots soon appear again. It is of little use to dig up the ground near the bushes, for the Bindweed is twisted all among their roots.

You think the Bindweed and the Traveller's Joy beautiful flowers, and so they are. At the same time these plants are far more troublesome and dangerous weeds than the Stinging Nettle. Nearly all plants that cling to other plants do harm; they prevent the stems and boughs to which they cling from swelling freely. See how tightly the Bindweed stems are twisted round the boughs of this currant bush. Ivy, Bindweed, and other clinging plants often kill or seriously injure valuable trees in this way.

CHAPTER V

CLOVER

I said all I could to make you admire the Nettle, and to see what a handsome and even useful plant it is. I am afraid, however, that you do not care much for it; I do not see that any of you have gathered a handful to take home. When we go in to dinner presently, if Mrs. Hammond were to say, "Will you have green peas or nettle-tops?" I believe you would all say, "Peas, if you please!" So we had better look for a flower that you may like better. We will go to Ashmead, where the cows are grazing, and will find some Clover.

Mr. Hammond grows Clover in some of his fields every year. Those of you who have been at Willow Farm before, and have walked about the farmer's fields, know this, for we saw the bailiff sowing Clover broadcast. Besides the fields of Clover, however, there is always plenty of it growing among the meadow grass. We find some directly we go through the gate into Ashmead. It is a plant with a bright purplish-red blossom. Let us sit down and examine it carefully.

The blossom is a little knob, or ball of colour, almost round. It is made up of a great many little purple stalks, standing upright and very close together. Pull a few of these stalks from the blossom and put their lower ends between your lips. They are quite sweet like sugar. Nearly all flowers contain honey, or rather nectar of which the bees make honey. Some flowers have much nectar, some less, and some have none at all; the Clover contains a great deal.

Now look at the leaves; each has three leaflets. If you can find a leaf with four of these leaflets, the country children will think you very fortunate, for a four-leaved Clover is said to bring good luck, just as a four-leaved Shamrock does in Ireland. A four-leaved Clover is, however, rather rare; I hope you may find one, but I am rather afraid you will not.

Here is another Clover, not quite so handsome as the Red Clover at which we have just been looking; the flowers are white, and are rather smaller. This is White or Dutch Clover. It is a perennial plant, and one which spreads over a great deal of ground if it is allowed to do so. We saw, you remember, that the ivy-leaved Toadflax on the wall by the foldyard steps sent out fresh roots from its stems as it grew. The White Clover does the same. The stems creep along the ground, send out fresh roots, and in this way the plant spreads quickly.

Keeping a few stems of both these clovers in our hands we will go a little further up the lane. There, in a field, we shall see something that even country people cannot see every day. The Clover which farmers usually sow is either the Red Clover or the White, or else another kind called Alsike. This year Mr. Hammond has sown a field with a fourth kind--Crimson Clover.

Did you ever see a more beautiful sight? The whole field is a blaze of rich crimson colour. I shall never forget the day I first saw a field of Crimson Clover. I was so delighted that I asked the farmer--not Mr. Hammond, but another friend--if he would have a field of it for me to admire every year! He said he would tell me by and by. At the end of the year he said he did not find it such a useful food for his animals as the Red and White Clovers, and he should not sow it again--at least not very soon. You see pretty things are not always the most useful.

Let us see what differences we can find between the three clovers we have gathered. We look first at the blossoms. That of the Red Clover is, as we have said, like a little round ball, or knob. The flower of the White Clover is of much the same shape, but is less fine. The flower of the Crimson Clover is altogether different in shape. It has indeed many small crimson stems, but these do not form a round ball. They are arranged in the form of a little circular cone or pyramid which is large at the bottom and pointed at the top.

Clover Leaves. 1. White; 2. Crimson; 3. Red.

There are other differences. Immediately below the flower of the Red Clover is a pair of leaves; the blossom is said to be "sessile" or seated on these leaves. Other leaves, and also other blossoms, grow on the same stem. Now look at the White Clover. The blossom grows on a stalk without any leaves or other blossoms on it--only the single blossom at the top of the stalk. The blossom of the Crimson Clover has leaves below it.

To-day we easily distinguish one clover from the others by the flowers. Supposing, however, that we looked at them some day before the flowers were out; what then? Are there any differences in the leaves? All three have leaves formed of three leaflets--they are trefoils--but the leaves are otherwise different.

Those of the Red Clover grow on stems branching from the flower stem, and sometimes on the flower stem itself. Both leaves and stems are hairy, and on the leaves there is generally a white mark, something the shape of a horseshoe.

The leaves of the White Clover grow, like the flower, at the top of the stem--a single leaf on each stem. The under sides of the leaves are smooth and glossy. The leaves of the Crimson Clover grow on the flower stems like those of the Red Clover; but the leaflets are broader and rounder than the Red Clover leaflets. The Crimson Clover is an annual, while the others are perennials.

All these clovers are good food for the farmer's animals or stock. The Red Clover is, perhaps, the most useful. Bees, however, prefer the White Clover, for they can more easily get at its nectar.

Sheep are exceedingly fond of Clover, but Mr. Hammond is always careful not to turn them into a field of Clover when they are very hungry, or to let them stray in by accident. If they got in they would eat it ravenously, and many would very likely die. Too hearty a meal of Clover has the same effect on them as a great quantity of new bread would have on you or me.

We have spent so much time this morning looking at the clovers that we have only a minute or two to stand at the gate of a field of beans. The blossoms are pretty--white with dark spots--and they are very fragrant. A field of beans in flower gives us one of the most delightful of all country scents.

CHAPTER VI

IN "ASHMEAD"

There are many other flowers besides the Clover in Ashmead to-day, and this afternoon we will look at some that grow among the grass. One of these you may perhaps call a weed, yet it is one of the most beautiful wild flowers in England. I mean the golden Dandelion.

On a lawn or in a garden bed it would certainly be a weed, and a very troublesome one. Here among the grass we need only think of it as a very lovely flower. See what a rich golden yellow the little florets of the blossom are. Plants like the Dandelion, in which the blossom is composed of a number of florets, are called "composite" plants.

If we examine the plant closely we shall find that each stalk which bears a blossom, and each long deeply indented leaf, grows, like the flower-stem and leaf of the Primrose, from a very short underground stem. It is from the indented leaves that the Dandelion gets its name. The leaves have something the appearance of the teeth of a lion. Now the French name for lion's tooth is dent de lion, and we English have corrupted this into dandelion.

Each flower-stem is round and, when we pull one, we see that it is a hollow tube. We bite a piece of the stalk as we did with the Clover blossom. What a difference! The Clover was quite sweet, but the Dandelion is very bitter. You may not like the taste perhaps, but the white milky-looking juice is quite wholesome. Dandelion tea and Dandelion beer are often made by country people, and the leaves give a pleasant flavour to a salad.

Shall we pull up a plant and examine the root? I am afraid we cannot, unless you care to go back to the house for a fork or a trowel. The Dandelion has a very long strong root--tap-root--which goes deep into the ground; and there is no tall main stem of which we can take hold--the leaves and flower stalks only break off in our hands.

Here is a stalk from which the flower has fallen, leaving only the seed. Of what does it remind you? Of the Traveller's Joy in autumn? Yes; the Dandelion has what is called a "pappus" attached to its seed, rather similar to the feathery tail of the Traveller's Joy. This makes the Dandelion a troublesome weed; the seeds are easily carried by the wind and, if a patch of dandelions is allowed to go to seed, it will produce fresh plants quite far away. Before the seeds are scattered each head is like a round white fluffy ball.

Here are daisies, with their dainty white florets often tinged with pink. In the centre of each blossom is a yellow spot. Every night the white florets fold up over the yellow centre, and do not open until the morning. This fact explains to us the Daisy's name; it is the Day's Eye which opens at dawn and shuts at night.

The Daisy is a little flower which everyone knows and loves, yet in the wrong place it is a weed. It is a perennial and it spreads very fast. Of course both perennials and annuals spread by means of their seed, but perennials also spread in other ways as well. We will see how the Daisy does this.

There; with my pocket knife I have easily dug up a plant. The root is small and compact, not long like that of the Dandelion. But, when I try to lift the Daisy plant from the grass, I find that it is still held down by a stout tough thread branching from the root. This thread is connected with another Daisy plant; from that one there is another thread connected with a third plant. When we have at last got our plant clear away from the ground, three more are hanging to it by these threads.

That is how the Daisy spreads; it throws out these thread-like shoots from the root, and from these grow another root and plant. I knew only too well what we should find; there are far too many daisies in my lawn at home, and I found out long ago the way in which they spread so fast. If daisies are allowed to increase in this way they form large clumps which smother and kill the grass. We notice that each flower-stem and each leaf of the Daisy springs from a very short underground stem, as those of the Dandelion do.

Bulbous Crowsfoot

Daisies and dandelions are plentiful in Ashmead, and so are the yellow buttercups. There are, however, not quite so many buttercups as you might think at first. The real name of what we call the Buttercup is the Bulbous Crowfoot, and there is also a Meadow Crowfoot in the field. A third crowfoot is the Corn Crowfoot. To-day we will notice one or two differences between the two plants we see here.

The blossoms of both plants have five smooth shining yellow petals. We see, however, that those of the Bulbous Crowfoot or Buttercup form a real cup, while the petals of the Meadow Crowfoot spread out almost flat. The Meadow Crowfoot grows two or three feet high; the Buttercup is a shorter plant.

The flowers are pretty, but that, I am afraid, is all that we can say for either of these plants. They are both of them bitter and unwholesome, and horses and cattle avoid eating them. Some people even say that to carry a bunch of the stems will make the hands sore; so I think that we will only look at and admire the flowers where they grow.

The Cowslip is a very different plant indeed and we will not call it a weed. Even Mr. Hammond is not sorry to see it here; for he is fond of a glass of the sweet cowslip wine which Mrs. Hammond will make if we busy ourselves and take home some large basketfuls of the drooping blossoms. Before we set to work, however, let us examine the plant.

Looking at a stalk of Cowslip blossoms we see something peculiar about it at once--something unlike the other flowers we have seen. Six or seven drooping blossoms grow from the stalk we have picked, and they all grow from the very top of the stalk. The point at the top of the stalk from which the blossoms grow is called the "umbel."

Each blossom has five yellow petals joined together to form a corolla. In the centre of the blossom, where these petals meet, each is marked with a spot of deep orange-red colour. The yellow petals are comparatively small, and peep out of a long pale green sheath called the "calyx."

Surely we have seen a flower like this before--the Primrose in the little coppice. Yes; the Primrose had five pale yellow petals, rather larger than those of the Cowslip, and joined together to form a corolla; they grew out of a long green calyx. Also each petal had a spot of darker yellow in the centre of the blossom. The leaves of both the Primrose and the Cowslip are much wrinkled, and they grow from a short underground stem.

But, you say, each Primrose blossom grew alone on the top of a long stem. Yes, but if we had dug up a Primrose plant, we should have found that several flower stems grew from the same point--the top of a very short stem which hardly appeared above the ground. They grew from an umbel, and the Primrose is closely related to the Cowslip. The difference is that the blossoms of the Primrose grow on long stems from a short-stemmed umbel. Those of the Cowslip grow on short stems from a long-stemmed umbel.

CHAPTER VII

IN THE HAY-FIELD

Section of
Grass Stem

Here we are in the hay-field at the end of June. It is not really the hay-field yet, but it will be so as soon as the grass is cut for hay. This will be done in a few days, so we must lose no time if we wish to look at some of the flowers before they are cut down.

We must not stroll all over this field as we did in Ashmead, for the long grass should not be trampled down, or it will be difficult for the machine to cut. Quite near the gate, however, are plenty of flowers, and we shall find others if we step carefully along the side of the hedge.

We will look first at those flowers which are most important to the farmer, the flowers of the grass. We saw, you remember, that the grass has flowers just as the Rose and the Wallflower have. If you had thought that the flowers of all grass would be alike, you see now that you were quite mistaken; there are many different grass flowers here.

Not only are the flowers different, but so are the stems, and also the leaves or blades. Mr. Hammond could come into the field in early spring or autumn, when the grass is not in flower, and could tell you to which kind of grass any blade belonged. To-day we shall easily distinguish the different kinds of grasses by their flowers, though we will also notice differences in their stems and leaves.

Let us pick a stem or culm of grass. We see that the greater part of it is hollow; but at intervals there are joints, and here the stem is solid. From each joint grows a leaf-sheath which is wrapped round the stem for a little distance above the joint. Out of each sheath grows a leaf. All grass leaves are long and narrow compared with those of most other plants, but some grass leaves are longer and narrower than others.

Now for a flower. The stem which we have picked is the stem of perennial Rye Grass. The blossom, we see, consists of several small spikelets; there are eighteen on our stem. They grow alternately on two opposite sides of the stem, first one on one side, then one on the other. They have no stalk of their own; they are sessile or seated on the stem. As the spikelets are flat and grow on two sides of the stem only, each stem looks as if it had been pressed in a book, as perhaps you have sometimes pressed flowers.

The leaves are dark green, glossy and shining. On the under side of each leaf there is a prominent rib which extends the whole length. This rib is one of the signs by which Mr. Hammond can tell a blade of Rye Grass at once without seeing the flower.

This is one of the farmer's most useful grasses. It forms a close thick carpet or sward, and, the more it is trodden on by animals grazing, the better it seems to thrive.

Here is another excellent grass, with a flower quite different in appearance from the last. It is called Timothy Grass. It was first cultivated in America by a man named Timothy Hanson, and it is now always known by his Christian name. Mr. Hammond knows this, and now you know it too; but a good many farmers who have plenty of Timothy Grass in their fields do not know the reason of its name.

Cowslip

Honeysuckle and Wild Rose

The spikelets of Timothy are very small and grow in dense clusters at the end of the stem, so that the blossom forms a kind of tail. Indeed Timothy is sometimes called Meadow Catstail, a name which gives a very good idea of its appearance. This cluster or tail of spikelets is green and also rather rough to the touch. Notice these two points about it; we shall see the reason presently. The green leaves have a greyish tint and are broader than many grass leaves. When cut and made into hay, the leaves are rather stiff and hard.

Grasses. 1. Cocksfoot; 2. Sweet vernal; 3. Meadow foxtail; 4. Common Timothy; 5. Tufted hair; 6. Common rye grass.

Timothy grows in good thick clumps, but does not make a very spreading sward. Moist weather suits it best, though it can stand a dry summer fairly well. It is a late grass. Other grasses in the field are in full flower to-day, but there are only a few ears of Timothy to be seen; its flowering-time is July. In one way it is a valuable grass for hay; it is heavy, and hay is always sold by weight. On the other hand Timothy hay is rather hard.

Now here is a grass something like Timothy, yet different in several ways. It is Meadow Foxtail. The ear formed by the cluster of spikelets is of the same shape as an ear of Timothy, like a round tail slightly pointed. But the ear of Timothy was green, while this is a beautiful silvery grey. Timothy was rough; the ear of Meadow Foxtail is very soft and silky to the touch. The silkiness and the silvery grey colour are given to the ear by a soft hair called the "awn" which grows from each spikelet. The leaves are broad and juicy, and there are many of them.

Meadow Foxtail, unlike Timothy, is an early grass; you may find it in flower in April. An early grass is always valuable to the farmer, who wants herbage for his sheep and cattle after the long winter. The Foxtail, moreover, is a spreading grass. Some of its stems are prostrate; they do not stand upright but creep along the ground. From these prostrate stems fresh roots grow and produce fresh plants. Thus Meadow Foxtail makes a good sward.

Another useful grass is Cocksfoot. Each culm has four or five thick clusters of spikelets growing on small stalks of their own. The clusters grow from the culm in a way which reminds us of the claw of a fowl; that is the reason of the name. Cocksfoot is a tall and quick growing plant, and both the stem and flower feel rough and hard. The blue-green leaves are very juicy. The root goes deep into the soil, so that this grass resists drought well.

We must notice the Sweet Vernal Grass, though there is not much of it in the field; for this grass, when it is dry, gives out much of the sweet scent we smell in or near a hay-field. If we chew a stalk, we notice the scent ourselves, and animals like the pleasant flavour which it gives to hay. Though it is an early grass it also lasts till late in the autumn. The spikelets make a cluster or tail at the end of the stalk, but they do not grow so closely together as those of the Timothy and Meadow Foxtail.

Look at this Tufted Hair Grass. It is very pretty, perhaps one of the prettiest grasses we have seen; but the farmer looks upon it as a weed. It has a large and spreading head of flower; the spikelets grow on stems, and become gradually smaller towards the top of the stalk. The flower is purple, with a shining silvery light upon it. It grows in thick clumps or tussocks, and cattle do not care about the leaves.

CHAPTER VIII

IN THE HAY-FIELD (continued)

There are many other grasses in the field; some of them are useful, while others the farmer would call weeds. We must now look at other flowers, and, as the grass is so tall, it will be better to choose tall flowers which can easily be seen. We soon spy a Thistle among the grass near the gate.

There are several kinds of Thistle in England--the Milk Thistle, the Nodding Thistle, and some others. This is the common Field Thistle. It is far too common to please Mr. Hammond or any other careful farmer. It is true that it is only an annual; but, like the Dandelion, it has a pappus attached to its seed. However hard Mr. Hammond tries to get rid of thistles from his fields, fresh seeds are constantly blown into them from thistles on the road-side banks, or in the fields of farmers not so careful as himself. It is very disheartening to a good farmer to have careless neighbours. When Mr. Hammond hears that a new tenant is coming to a neighbouring farm, he always hopes that he will be a "clean" farmer--that he will try to keep his fields free from weeds.

The stiff stem of the Thistle is often three or four feet tall, and divides into smaller branches which bear a flower at the end. These flowers are a little like those of the Red Clover; each blossom has many small upright florets, purplish-red in colour. The leaves are not very tempting to touch, but they are very interesting. They are divided into several lobes or divisions, and each lobe ends in a sharp point. They have no leaf stem to connect them with the stalk of the plant. What is curious about them is that they do not grow from a small point on the stalk. They are "decurrent," or running along the stalk; a broad strip at the base of each leaf is attached to the stalk.

Docks too are far too numerous among the grass. They are very troublesome weeds; they are perennials, and they also scatter a great deal of seed. They have large clusters of small flowers without any true petals. The leaves are very large and pointed, growing on long leaf stems. The stems of the Dock are tough, and they blunt the mowers' scythes and the knives of the mowing-machine.

Some people have a good word even for the Dock. They say that a Dock leaf wrapped round the part stung by a nettle will lessen the pain; others advise us to rub the part with Dock seed. I do not think myself that either remedy has much effect; but the leaves of the Sorrel, which is a relative of the Dock, will lessen the pain of nettle stings. Mrs. Hammond always uses Dock leaves to wrap round the pats of butter which she sends to market.

Above us, in the hedge, are two of the sweetest flowers of the farm. The pink Dog Rose is one. The petals of each blossom are five in number--what a number of five-petalled flowers we have seen! The leaves have five, or sometimes seven, serrated leaflets, one of which is always at the end of the leaf stem. These leaflets are not always perfectly straight; sometimes the pointed end turns a good deal to one side.

Of course we want to gather some of the flowers--who does not want to gather Roses? We want some fully opened blossoms and many of the dainty buds. But the straggling stems of the Rose soon teach us the truth of the proverb: "No Rose without a Thorn." The stems are thickly covered with thorns; these are not only sharp, but hooked as well, and we do not get our bunch of roses without a scratch or two.

The other beauty of the hedge is the Honey-suckle--a lovely flower which may also be a dangerous weed. The tight grasp of its strong twining stem will soon seriously injure any young tree to which it clings. Here it is doing little harm, and we need only think of the clusters of fragrant flowers. Each cluster grows at the end of a stalk. Some are pale pink, others golden yellow, while some are almost white. After the blossom comes the bright red berry which contains the seed. The leaves grow in pairs. Those low down on the stem have leaf stalks, but the upper ones are sessile on the stem.

Taking care not to trample the grass, we have strolled down the hedge-side till we have reached the other end of the field, where there is a ditch. At once there is a fragrant scent in the air--a scent like that of almonds. It is the Meadow Sweet which grows on the banks of streams or damp ditches.

Meadow Sweet

It is a beautiful plant, as well as a fragrant one. At the top of the tall stems are large clusters of small five-petalled flowers, creamy-white. The stem itself is handsome; it is often three or four feet high, smooth, stout, and of a reddish colour. The large leaves grow alternately on the stem; they are made up of several pairs of leaflets with a single leaflet at the end. The upper surface of the leaves is dark green, but the under side is generally covered with a soft white down.

The scent of Meadow Sweet is very pleasant in the field to-day, but I think we should find it rather too strong if we took a bunch into the house. Yet Queen Elizabeth is said to have loved Meadow Sweet strewn on the floors of her apartments.

CHAPTER IX

IN THE CORN-FIELD

One morning early in July, while we are having breakfast at Willow Farm, we ask Mr. Hammond if he thinks we shall find any flowers in his wheat-field. The farmer laughs and says he hopes we shall not, but he is very much afraid that we shall. As we are here on purpose to look for flowers we are glad to find them anywhere. Mr. Hammond thinks more about his crops than about flowers, and does not care to see a single blossom in his corn, however pretty it may be.

We are soon at the field, and there is no mistake about the flowers being there too. Close to the gate, where the wheat is not quite so thick as elsewhere, there is a splendid patch of scarlet poppies. This is perhaps the very brightest wild flower that we have.

Some plants, as we have seen, are annuals, others are perennials. An annual only lives for one year. The plant springs up from the seed, grows through the summer, and in the autumn or the winter dies. A perennial lives for many years. The flowers fade and fall as those of annuals do; even the leaves and stems may droop and die. The roots and lower part of the stem do not die; they live in the ground through the winter, and in the following year fresh stems appear. The White Clover which we found in Ashmead is a perennial, the Crimson Clover is an annual.

If you sowed a patch of your garden with Poppy seed you would have the flowers growing there year after year. You might therefore say, "Surely the Poppy is a perennial. I only sowed the seed one year, yet the poppies appear again and again." That is because the plants sowed their own seed. The flowers faded; then the seed-cases shed their seed upon the ground. Next spring the seeds produced fresh plants. Most annual wild flowers sow their own seed in this way, but we must not mistake them for perennials because year after year they grow in the same place.

In your patch of garden you can easily prevent the poppies from growing more than one year if you wish to do so. All that is necessary is to pick off every flower before it fades. Then no seed will fall and you will be rid of the poppies.

Mr. Hammond might do the same, you think, if he wishes to rid his field of poppies. But you see there are many poppies growing among the wheat all through the field. To get at each plant and cut off all the flowers would trample down the wheat and do more harm than good. All that the farmer can do is to have as many weeds as possible hoed up while the wheat is young and short. Even then many more come up later in the spring.

The seeds of the Poppy have no pappus like those of the Thistle and some other plants; they are not blown far away by the wind, but fall close to the plant. There are, however, an immense number of very tiny seeds in each seed-case, as we see by opening the round cup-like case on a stem from which the flower has fallen. This great number of seeds adds to the difficulty of getting rid of poppies.

We, I am afraid, are hardly sorry that the poppies are among the corn to-day. The glorious scarlet blossoms give a rich fiery tint to the whole field.

On a Poppy plant close to the gate there are several blossoms. Some of them are fully open, some of them are still only buds. You see a difference between the open flowers and the buds at once. The open flowers stand upright on the stalk; the buds hang down.

Here is a bud just opening. The green case, called the calyx, which contains the scarlet petals, is already partly open; it is splitting in half, and the flower will soon be out. Then the calyx will fall off.

Here is a blossom from which the calyx has just dropped. The four large scarlet petals, two of which are slightly larger than the other two, have lain inside all crumpled up--not neatly folded as is the case with most flowers. Yet in a very short time after the calyx has dropped off, the sap will flow into the petals and will smooth them out. They will be as glossy, smooth, and shining as the other blossoms fully open on the plant.

The brilliant Poppy is more beautiful than useful--to the farmer and the bees at any rate. Most flowers contain nectar, but the Poppy has none at all. If the bees come to it, it is for the dusty yellow pollen to make into wax.

The seed pods of some flowers open when ripe, and the seeds fall out. In others the pod or case does not open but rots away. The Poppy has a different way of scattering its seed. There is a ring of tiny holes in the seed case, and through these holes the seed is shaken out. The leaves are long, but vary a good deal in size and shape. The stems are covered with stiff and bristly hairs.

CHAPTER X

IN THE CORN-FIELD (continued)

Besides the poppies there is Charlock in the field; not much, Mr. Hammond will be glad to know, for he has been trying for many years to get rid of this plant altogether. Pretty as the yellow blossoms of the Charlock are, it is one of the most troublesome weeds which the farmer has to fight. It is only an annual certainly, and each seed-pod holds no more than six or seven seeds. The seeds, however, are oily, and this oiliness preserves them. If they are ploughed deep into the ground, they may live there for several years, and will produce a plant when turned up again by the plough or the scuffle.

Mr. Hammond tells me that some years ago this field was full of Charlock, and in the early summer there would be more Charlock than wheat to be seen. This is how he got rid of it. Every year he ploughed the field and got it ready for the crop as early as possible. Then the Charlock sprang up before the crop of corn or turnips was sown; thus it could be rooted out. Still, as we see to-day, there is a little left, though it is growing less each year.

Charlock is wild mustard. There is more seed than blossom here to-day, for the flowering time for Charlock is in June. If we chew some seed from a pod, we shall find it hot and biting to the tongue. In some parts of England many farmers grow mustard as one of their crops.

Near Willow Farm some farmers grow mustard as a catch-crop. They sow it in autumn, as soon as another crop has been taken off the field. In the spring it is eaten by sheep, or else it is ploughed in. A catch-crop ploughed in like this enriches the land. Moreover a number of weeds are buried with the catch-crop before they have time to blossom and to shed their seed.

The yellow blossom of the Charlock is pretty, and the Poppy is the finest scarlet wild flower we have. There is a third flower among the wheat to-day, the beautiful blue Corn Flower or Corn Bluebottle. It is no more welcome to the farmer than the Poppy and the Charlock are. It is a perennial, and therefore difficult to get rid of. Moreover when we pull up a stem we find it quite hard work, it is so tough. These tough stems blunt the sickles of the reapers and the knives of the reaping machine.

Creeping Thistle

Field Scabious

Evergreen Alkanet

Cornflower

Smaller Bindweed

To us it is only a very beautiful flower. The florets in the centre of each blossom are dark purple, but the outer ones are of a brighter blue. The leaves are long and narrow; those near the bottom of the stem are rather broader than those higher up. The stems themselves are not round, but angular. We can feel corners or angles as we hold one in our hand. They are also covered with a kind of down.

Charlock

There is another flower which we shall see better if we come to the stubble field after the wheat is cut; but some of it is near the gate to-day. This is the Smaller Bindweed. We see that it is a relation of the Large Bindweed in the garden hedge. It has leaves and flowers of the same shape, but the flowers are smaller, and are pink and white. Those of the Large Bindweed are rarely anything but pure white.

This is another troublesome weed here. It does not climb, as the Large Bindweed does, but creeps along the ground, twining round everything it meets. In the potato field it is often even more troublesome than here. Corn is cut, but potatoes are dug out of the ground. The Small Bindweed forms such a thick carpet over the field, and twines round the potato stems so closely, that it is often very difficult to dig up the potatoes.

Here is another little flower which I am glad to show you now, the Scarlet Pimpernel. This and the Poppy are the only scarlet wild flowers we have. There are many pink, and also many purple flowers, but only these two are really scarlet.

The Pimpernel differs from the Poppy in almost everything except its colour. The Poppy has a tall stout stem and its blossoms are very large. The Pimpernel trails on the ground and has tiny flowers. The blossoms of the Poppy have four petals, those of the Pimpernel have five. These are a beautiful scarlet, but not quite so bright a scarlet as those of the Poppy.

Pimpernel

The leaves grow in pairs, and the small bare stalks which carry a flower at their ends spring from the stem beside the leaves. The leaves are sessile on the stem. Turning a leaf over we find that on its under side are black or dark purple spots.

The blossoms of the Pimpernel close up when rain is near, and it is often called the Poor Man's Weatherglass. Sometimes, but very rarely, a plant is found which has pink, or even pure white blossoms. There is also a blue Pimpernel. Another Pimpernel is the Bog Pimpernel; but we shall not find it in this dry field of corn, as you may guess by the name.

One more flower we will look at, and then it will be time to leave our corn-field and to search elsewhere. Growing on the hedgebank at the side of the field is a pretty lilac-blue flower on a long bare stalk. It is the Field Scabious.

The blossoms are in shape like a round ball very much flattened--like a round pincushion. There are no large petals here, as with the Poppy, but a great number of small florets. Those on the outer edge of the blossom are larger than those inside. Each floret is a tiny tube or pipe.

The leaves are on separate stalks from those which bear the flowers, and they grow in pairs. They are divided into several pairs of lobes, with a single lobe at the end of each leaf. Some leaves grow from that part of the stem which is underground, and these are larger than the others, and are sometimes of a different shape. Both the leaves and the stem are hairy.

CHAPTER XI

ON THE CHASE

We have now seen a good many Flowers of the Farm; we have found them in the coppice, on the garden wall, and in the fields. To-day we will go a little further off, three miles away.

Gorse

You say, "Surely that is a long way off for the farmer to have a field." It is not exactly a field. The Chase is a great open common or moor, which belongs to the village or parish where Willow Farm is. Nearly all the people of the village have certain rights of pasturage on it; they may let their horses and cattle and sheep graze there. Every now and then Mr. Hammond sends some of his sheep to the Chase to feed there for a few weeks. It is very high dry ground, and that is good for sheep.

The road runs through the middle of the great common without any hedge or fence on either side. There are horses and sheep and cattle here on this May morning; donkeys too. All the sheep are marked, and we soon see some which belong to Willow Farm; they are stamped on the back in large letters "W.H." for William Hammond. A farmer easily knows his own horses and cows; sheep are less easy to recognise, and are usually marked.

One of the flowers of the Chase we see at once. In whatever direction we look across the common there is a perfect blaze of gold--the blossoms of the prickly Gorse or Furze. Spring is the time to see its mass of golden yellow blossoms best; but I do not think there is a week, or even a day, in the whole year when some of the flowers are not out. Did you ever hear the saying, "Kissing is out of season when the Gorse is out of bloom." That is never!

The Gorse flowers are beautiful and their scent is sweet. As to gathering them, however, there is a terrible difficulty. The flowers grow among long sharp spikes which cover the stems closely; you would almost as soon gather nettles! There are very few real leaves, and they are small and not easily seen; but the thorns are beautiful to look at, if not to touch--they are such a rich dark green.

Nor is Gorse a useless plant. If the prickly stems are bruised or mashed a little they form a fodder which animals like. Indeed, a pony near us seems to enjoy them as they are; he is tearing off and eating piece after piece from a Gorse bush. His mouth must be less tender than ours!

Later in the summer we visit the Chase again to find some flowers that were not out in May. On our way we pass a potato field in blossom--a very pretty sight. These blossoms are a palish purple, but sometimes the potato flowers are white.

Hairbell

The Hairbell is a flower which we shall now find on the Chase--a great contrast to the stout and thorny bush of Gorse. The Hairbell's stem is almost as slender as a thread, although it stands upright. Each blossom is a dainty little blue bell of five petals. White blossoms are sometimes found, but not often.

There are leaves as well as flowers on the stem. Growing from the lower part of the stem, close to the ground, we may perhaps find some broader, rounder leaves; perhaps not, however, for these lower leaves soon wither and die away.

The Hairbell loves to grow where there is fresh pure air. Here on the Chase we are high up; it has been a long steep climb from Willow Farm, and we are more than five hundred feet above sea level. Far below us, a few miles away, we see a broad river on which steamers and sailing-ships are passing up and down. Away to the west is the sea, from which a breeze is nearly always blowing across the Chase. No wonder that the little Hairbell loves the spot.

Heath and Heather

We have found a yellow flower and a blue one on the Chase, and now we have not far to look for something red. Here is a clump of Heath or Ling, and not far off a patch of Heather too. We must be careful to distinguish Heath from Heather; let us look at the Heath first.

On the Heath, as on the Hairbell, we find bell-shaped flowers; but the blossoms of the Heath are very small, and grow from a tough woody stem. They are a reddish-purple. On little side branches growing from the stems are the very tiny leaves. The whole plant is low, bushy, and spreading.

The flowers of the Heather are rather larger, deep crimson in colour, and grow in clusters. On the flower stems grow very small narrow leaves; there are generally three of them together and they do not grow so thickly as the leaves of Heath. Among these leaves are some that are made up of several leaflets.

Gorse, Heather, and Heath are spreading plants, and, if they were allowed to grow unchecked, they would soon smother and destroy the turf. Every few years therefore the Chase is burnt. In winter or spring both Gorse and Heath burn easily, the fire spreading fast from one patch to another. The smoke of the burning Chase may then be seen from many miles away.

When the fire has burnt out, the Chase looks very black and dismal. But the roots and underground stems of both the Heather and the Gorse are still alive. Fresh shoots will grow, and soon the Gorse will be golden in the spring, the Heather purple in the summer, as they were before.

CHAPTER XII

IN THE LANES

This is the last day that we can spend in looking for wild flowers at Willow Farm. Perhaps some of you already knew something about flowers before this visit. If so, you may have been disappointed that we have not seen some favourite flower of your own. You may think we have passed over many flowers which deserved to be noticed.

For that matter I think every wild flower deserves to be noticed; but we certainly should not have time for all. I showed you several plants growing on the walls and roof, because it was interesting to see that quite beautiful flowers, such as the Wallflower and the Houseleek, could grow with very little soil. We looked rather closely at the Clovers and at the Grasses in the hay-field, because these plants are important to the farmer; they are part of his crops. Then, too, we noticed several weeds which do him harm.

To-day I am going to take a kind of holiday. I shall show you three flowers, not because they have much to do with the farmer, but because they are great favourites of my own.

None of these are very common at Willow Farm, although I know where to find each one. We will go first down the little stony lane which leads from near the foldyard gate to the cottages where the shepherd and the bailiff live. Here we shall find the Alkanet. It is a perennial, and it blossoms here year after year. I only know one other place in the village where it grows. Like some other flowers we have seen, it is not really a native of England.

It has a very beautiful blue blossom, a little like the blossom of the Forget-me-not which perhaps you know, but the flower of the Alkanet is of a deeper, richer blue. Here again, as with so many other flowers we have seen, the blossom is formed of the five lobes of a corolla. In the centre of each blue blossom is a small white spot.

The blossoms grow in little clusters on a short stalk, and on this stalk there is always one pair of small leaves. The leaves on the main stems of the plant are larger; the lower leaves have stalks, but those on the upper part of the stem are sessile. The leaves are hairy, and so are the stems, which often grow two or three feet high.

We saw that the Poppy and the Pimpernel were the only two true scarlet wild flowers of our fields. In the same way there is only one other English wild flower which has such a deep blue blossom as the Alkanet. That is the Borage; and the Borage, like the Alkanet, is not really a native of England. For a fine golden yellow flower I do not know anything which can beat the Dandelion. If we have not seen every wild flower which grows at Willow Farm, we have at any rate seen three which have the deepest and richest colours.

Now for my next favourite. This time we go to the shady lane leading from Willow Farm to the church; that is the only place near here where I have found the Lesser Periwinkle. There is also a Larger Periwinkle, very similar to my favourite here, except in size.

Lesser Periwinkle

To find the Periwinkle in full flower we should have to come in spring, but, though it is July now, we shall still find a blossom here and there, I hope. Even in winter we might do so too.

The Lesser Periwinkle has a blue flower, but the blue is a pale lilac blue. Here again the petals are really the five spreading lobes of the corolla. There is something curious about these lobes. They are of a peculiar irregular shape that is not easy to describe; they are not exactly pointed, and they are not regular in shape. You could cut the petal of a Buttercup into two equal parts; it would be almost impossible to do this with the lobes of the Periwinkle blossom.

The leaves are dark green, glossy and pointed, and they grow in pairs. Often, however, we find two pairs of leaves growing so closely together that they seem to grow in fours. The leaves are evergreen; they do not fade and die in autumn.

Foxglove

Some of the Periwinkle stems are erect and are about six inches high; others are creeping. It is only the erect stems which bear flowers; the creeping ones are barren. They do useful work, however, for they form fresh roots, as we have seen the stalks of some other plants do. In this way the whole bank beside the lane has become covered with the pretty plant.

The Periwinkle is a comparatively small plant. The last flower--the Foxglove--that we shall see at Willow Farm is quite different. It is a very tall plant. It is generally described as growing from three to five feet high, but I have seen a stem of eight or nine feet. We shall find it growing on the hedgebank in Little Orchard, and it also often grows in woods.

Some plants, as we know, are annuals, others are perennials. The Foxglove is neither; it is a biennial--that is a two years' plant. If you sow Foxglove seed you will have no flowers the first year, only a root and a great bunch of leaves. In the second year tall stems which bear the flowers will appear. In the autumn after it has flowered the Foxglove generally dies, though sometimes it may live for another year, or even two. Foxgloves, of course, will reproduce themselves by seed, as annuals and perennials do.

The Foxglove is something different from anything that we have seen as yet. The flowers grow on short flower stalks and hang down from the tall stems, a great many on each stem. Here there are no petals, but what we see and admire so much is the bell-shaped corolla, purple-red in colour. This purple bell is spotted with white inside. Bell-shaped is perhaps not a very good description; the flower is more like a large thimble or the finger of a glove.

"A glove for a fox--that is the meaning of the name," you perhaps say. No, it has nothing to do with a fox. Many years ago nearly everyone believed in Fairies, and the Fairies were often called the Good Folk or Good People. It is they, and not the fox, who were supposed to use the purple blossoms as a glove. If you say "Folk's Glove" quickly, you will see how easily it comes to sound Foxglove. So our last thought among the flowers is of the Fairies, in whose existence hardly anyone believes to-day.

End of Project Gutenberg's Wildflowers of the Farm, by Arthur Owens Cooke

*** END OF THIS PROJECT GUTENBERG EBOOK WILDFLOWERS OF THE FARM ***

***** This file should be named 13347-h.htm or 13347-h.zip *****
This and all associated files of various formats will be found in:
http://www.gutenberg.net/1/3/3/4/13347/

Produced by Bryan Ness, David Garcia and the Online Distributed
Proofreading Team.

Updated editions will replace the previous one--the old editions
will be renamed.

Creating the works from public domain print editions means that no
one owns a United States copyright in these works, so the Foundation
(and you!) can copy and distribute it in the United States without
permission and without paying copyright royalties.  Special rules,
set forth in the General Terms of Use part of this license, apply to
copying and distributing Project Gutenberg-tm electronic works to
protect the PROJECT GUTENBERG-tm concept and trademark.  Project
Gutenberg is a registered trademark, and may not be used if you
charge for the eBooks, unless you receive specific permission.  If you
do not charge anything for copies of this eBook, complying with the
rules is very easy.  You may use this eBook for nearly any purpose
such as creation of derivative works, reports, performances and
research.  They may be modified and printed and given away--you may do
practically ANYTHING with public domain eBooks.  Redistribution is
subject to the trademark license, especially commercial
redistribution.

*** START: FULL LICENSE ***

THE FULL PROJECT GUTENBERG LICENSE
PLEASE READ THIS BEFORE YOU DISTRIBUTE OR USE THIS WORK

To protect the Project Gutenberg-tm mission of promoting the free
distribution of electronic works, by using or distributing this work
(or any other work associated in any way with the phrase "Project
Gutenberg"), you agree to comply with all the terms of the Full Project
Gutenberg-tm License (available with this file or online at
http://gutenberg.net/license).

Section 1.  General Terms of Use and Redistributing Project Gutenberg-tm
electronic works

1.A.  By reading or using any part of this Project Gutenberg-tm
electronic work, you indicate that you have read, understand, agree to
and accept all the terms of this license and intellectual property
(trademark/copyright) agreement.  If you do not agree to abide by all
the terms of this agreement, you must cease using and return or destroy
all copies of Project Gutenberg-tm electronic works in your possession.
If you paid a fee for obtaining a copy of or access to a Project
Gutenberg-tm electronic work and you do not agree to be bound by the
terms of this agreement, you may obtain a refund from the person or
entity to whom you paid the fee as set forth in paragraph 1.E.8.

1.B.  "Project Gutenberg" is a registered trademark.  It may only be
used on or associated in any way with an electronic work by people who
agree to be bound by the terms of this agreement.  There are a few
things that you can do with most Project Gutenberg-tm electronic works
even without complying with the full terms of this agreement.  See
paragraph 1.C below.  There are a lot of things you can do with Project
Gutenberg-tm electronic works if you follow the terms of this agreement
and help preserve free future access to Project Gutenberg-tm electronic
works.  See paragraph 1.E below.

1.C.  The Project Gutenberg Literary Archive Foundation ("the Foundation"
or PGLAF), owns a compilation copyright in the collection of Project
Gutenberg-tm electronic works.  Nearly all the individual works in the
collection are in the public domain in the United States.  If an
individual work is in the public domain in the United States and you are
located in the United States, we do not claim a right to prevent you from
copying, distributing, performing, displaying or creating derivative
works based on the work as long as all references to Project Gutenberg
are removed.  Of course, we hope that you will support the Project
Gutenberg-tm mission of promoting free access to electronic works by
freely sharing Project Gutenberg-tm works in compliance with the terms of
this agreement for keeping the Project Gutenberg-tm name associated with
the work.  You can easily comply with the terms of this agreement by
keeping this work in the same format with its attached full Project
Gutenberg-tm License when you share it without charge with others.

1.D.  The copyright laws of the place where you are located also govern
what you can do with this work.  Copyright laws in most countries are in
a constant state of change.  If you are outside the United States, check
the laws of your country in addition to the terms of this agreement
before downloading, copying, displaying, performing, distributing or
creating derivative works based on this work or any other Project
Gutenberg-tm work.  The Foundation makes no representations concerning
the copyright status of any work in any country outside the United
States.

1.E.  Unless you have removed all references to Project Gutenberg:

1.E.1.  The following sentence, with active links to, or other immediate
access to, the full Project Gutenberg-tm License must appear prominently
whenever any copy of a Project Gutenberg-tm work (any work on which the
phrase "Project Gutenberg" appears, or with which the phrase "Project
Gutenberg" is associated) is accessed, displayed, performed, viewed,
copied or distributed:

This eBook is for the use of anyone anywhere at no cost and with
almost no restrictions whatsoever.  You may copy it, give it away or
re-use it under the terms of the Project Gutenberg License included
with this eBook or online at www.gutenberg.net

1.E.2.  If an individual Project Gutenberg-tm electronic work is derived
from the public domain (does not contain a notice indicating that it is
posted with permission of the copyright holder), the work can be copied
and distributed to anyone in the United States without paying any fees
or charges.  If you are redistributing or providing access to a work
with the phrase "Project Gutenberg" associated with or appearing on the
work, you must comply either with the requirements of paragraphs 1.E.1
through 1.E.7 or obtain permission for the use of the work and the
Project Gutenberg-tm trademark as set forth in paragraphs 1.E.8 or
1.E.9.

1.E.3.  If an individual Project Gutenberg-tm electronic work is posted
with the permission of the copyright holder, your use and distribution
must comply with both paragraphs 1.E.1 through 1.E.7 and any additional
terms imposed by the copyright holder.  Additional terms will be linked
to the Project Gutenberg-tm License for all works posted with the
permission of the copyright holder found at the beginning of this work.

1.E.4.  Do not unlink or detach or remove the full Project Gutenberg-tm
License terms from this work, or any files containing a part of this
work or any other work associated with Project Gutenberg-tm.

1.E.5.  Do not copy, display, perform, distribute or redistribute this
electronic work, or any part of this electronic work, without
prominently displaying the sentence set forth in paragraph 1.E.1 with
active links or immediate access to the full terms of the Project
Gutenberg-tm License.

1.E.6.  You may convert to and distribute this work in any binary,
compressed, marked up, nonproprietary or proprietary form, including any
word processing or hypertext form.  However, if you provide access to or
distribute copies of a Project Gutenberg-tm work in a format other than
"Plain Vanilla ASCII" or other format used in the official version
posted on the official Project Gutenberg-tm web site (www.gutenberg.net),
you must, at no additional cost, fee or expense to the user, provide a
copy, a means of exporting a copy, or a means of obtaining a copy upon
request, of the work in its original "Plain Vanilla ASCII" or other
form.  Any alternate format must include the full Project Gutenberg-tm
License as specified in paragraph 1.E.1.

1.E.7.  Do not charge a fee for access to, viewing, displaying,
performing, copying or distributing any Project Gutenberg-tm works
unless you comply with paragraph 1.E.8 or 1.E.9.

1.E.8.  You may charge a reasonable fee for copies of or providing
access to or distributing Project Gutenberg-tm electronic works provided
that

- You pay a royalty fee of 20% of the gross profits you derive from
the use of Project Gutenberg-tm works calculated using the method
you already use to calculate your applicable taxes.  The fee is
owed to the owner of the Project Gutenberg-tm trademark, but he
has agreed to donate royalties under this paragraph to the
Project Gutenberg Literary Archive Foundation.  Royalty payments
must be paid within 60 days following each date on which you
prepare (or are legally required to prepare) your periodic tax
returns.  Royalty payments should be clearly marked as such and
sent to the Project Gutenberg Literary Archive Foundation at the
address specified in Section 4, "Information about donations to
the Project Gutenberg Literary Archive Foundation."

- You provide a full refund of any money paid by a user who notifies
you in writing (or by e-mail) within 30 days of receipt that s/he
does not agree to the terms of the full Project Gutenberg-tm
License.  You must require such a user to return or
destroy all copies of the works possessed in a physical medium
and discontinue all use of and all access to other copies of
Project Gutenberg-tm works.

- You provide, in accordance with paragraph 1.F.3, a full refund of any
money paid for a work or a replacement copy, if a defect in the
electronic work is discovered and reported to you within 90 days
of receipt of the work.

- You comply with all other terms of this agreement for free
distribution of Project Gutenberg-tm works.

1.E.9.  If you wish to charge a fee or distribute a Project Gutenberg-tm
electronic work or group of works on different terms than are set
forth in this agreement, you must obtain permission in writing from
both the Project Gutenberg Literary Archive Foundation and Michael
Hart, the owner of the Project Gutenberg-tm trademark.  Contact the
Foundation as set forth in Section 3 below.

1.F.

1.F.1.  Project Gutenberg volunteers and employees expend considerable
effort to identify, do copyright research on, transcribe and proofread
public domain works in creating the Project Gutenberg-tm
collection.  Despite these efforts, Project Gutenberg-tm electronic
works, and the medium on which they may be stored, may contain
"Defects," such as, but not limited to, incomplete, inaccurate or
corrupt data, transcription errors, a copyright or other intellectual
property infringement, a defective or damaged disk or other medium, a
computer virus, or computer codes that damage or cannot be read by
your equipment.

1.F.2.  LIMITED WARRANTY, DISCLAIMER OF DAMAGES - Except for the "Right
of Replacement or Refund" described in paragraph 1.F.3, the Project
Gutenberg Literary Archive Foundation, the owner of the Project
Gutenberg-tm trademark, and any other party distributing a Project
Gutenberg-tm electronic work under this agreement, disclaim all
liability to you for damages, costs and expenses, including legal
fees.  YOU AGREE THAT YOU HAVE NO REMEDIES FOR NEGLIGENCE, STRICT
LIABILITY, BREACH OF WARRANTY OR BREACH OF CONTRACT EXCEPT THOSE
PROVIDED IN PARAGRAPH F3.  YOU AGREE THAT THE FOUNDATION, THE
TRADEMARK OWNER, AND ANY DISTRIBUTOR UNDER THIS AGREEMENT WILL NOT BE
LIABLE TO YOU FOR ACTUAL, DIRECT, INDIRECT, CONSEQUENTIAL, PUNITIVE OR
INCIDENTAL DAMAGES EVEN IF YOU GIVE NOTICE OF THE POSSIBILITY OF SUCH
DAMAGE.

1.F.3.  LIMITED RIGHT OF REPLACEMENT OR REFUND - If you discover a
defect in this electronic work within 90 days of receiving it, you can
receive a refund of the money (if any) you paid for it by sending a
written explanation to the person you received the work from.  If you
received the work on a physical medium, you must return the medium with
your written explanation.  The person or entity that provided you with
the defective work may elect to provide a replacement copy in lieu of a
refund.  If you received the work electronically, the person or entity
providing it to you may choose to give you a second opportunity to
receive the work electronically in lieu of a refund.  If the second copy
is also defective, you may demand a refund in writing without further
opportunities to fix the problem.

1.F.4.  Except for the limited right of replacement or refund set forth
in paragraph 1.F.3, this work is provided to you 'AS-IS' WITH NO OTHER
WARRANTIES OF ANY KIND, EXPRESS OR IMPLIED, INCLUDING BUT NOT LIMITED TO
WARRANTIES OF MERCHANTIBILITY OR FITNESS FOR ANY PURPOSE.

1.F.5.  Some states do not allow disclaimers of certain implied
warranties or the exclusion or limitation of certain types of damages.
If any disclaimer or limitation set forth in this agreement violates the
law of the state applicable to this agreement, the agreement shall be
interpreted to make the maximum disclaimer or limitation permitted by
the applicable state law.  The invalidity or unenforceability of any
provision of this agreement shall not void the remaining provisions.

1.F.6.  INDEMNITY - You agree to indemnify and hold the Foundation, the
trademark owner, any agent or employee of the Foundation, anyone
providing copies of Project Gutenberg-tm electronic works in accordance
with this agreement, and any volunteers associated with the production,
promotion and distribution of Project Gutenberg-tm electronic works,
harmless from all liability, costs and expenses, including legal fees,
that arise directly or indirectly from any of the following which you do
or cause to occur: (a) distribution of this or any Project Gutenberg-tm
work, (b) alteration, modification, or additions or deletions to any
Project Gutenberg-tm work, and (c) any Defect you cause.

Section  2.  Information about the Mission of Project Gutenberg-tm

Project Gutenberg-tm is synonymous with the free distribution of
electronic works in formats readable by the widest variety of computers
including obsolete, old, middle-aged and new computers.  It exists
because of the efforts of hundreds of volunteers and donations from
people in all walks of life.

Volunteers and financial support to provide volunteers with the
assistance they need, is critical to reaching Project Gutenberg-tm's
goals and ensuring that the Project Gutenberg-tm collection will
remain freely available for generations to come.  In 2001, the Project
Gutenberg Literary Archive Foundation was created to provide a secure
and permanent future for Project Gutenberg-tm and future generations.
To learn more about the Project Gutenberg Literary Archive Foundation
and how your efforts and donations can help, see Sections 3 and 4
and the Foundation web page at http://www.pglaf.org.

Section 3.  Information about the Project Gutenberg Literary Archive
Foundation

The Project Gutenberg Literary Archive Foundation is a non profit
501(c)(3) educational corporation organized under the laws of the
state of Mississippi and granted tax exempt status by the Internal
Revenue Service.  The Foundation's EIN or federal tax identification
number is 64-6221541.  Its 501(c)(3) letter is posted at
http://pglaf.org/fundraising.  Contributions to the Project Gutenberg
Literary Archive Foundation are tax deductible to the full extent
permitted by U.S. federal laws and your state's laws.

The Foundation's principal office is located at 4557 Melan Dr. S.
Fairbanks, AK, 99712., but its volunteers and employees are scattered
throughout numerous locations.  Its business office is located at
809 North 1500 West, Salt Lake City, UT 84116, (801) 596-1887, email
business@pglaf.org.  Email contact links and up to date contact
information can be found at the Foundation's web site and official
page at http://pglaf.org

For additional contact information:
Dr. Gregory B. Newby
Chief Executive and Director
gbnewby@pglaf.org

Section 4.  Information about Donations to the Project Gutenberg
Literary Archive Foundation

Project Gutenberg-tm depends upon and cannot survive without wide
spread public support and donations to carry out its mission of
increasing the number of public domain and licensed works that can be
freely distributed in machine readable form accessible by the widest
array of equipment including outdated equipment.  Many small donations
($1 to $5,000) are particularly important to maintaining tax exempt
status with the IRS.

The Foundation is committed to complying with the laws regulating
charities and charitable donations in all 50 states of the United
States.  Compliance requirements are not uniform and it takes a
considerable effort, much paperwork and many fees to meet and keep up
with these requirements.  We do not solicit donations in locations
where we have not received written confirmation of compliance.  To
SEND DONATIONS or determine the status of compliance for any
particular state visit http://pglaf.org

While we cannot and do not solicit contributions from states where we
have not met the solicitation requirements, we know of no prohibition
against accepting unsolicited donations from donors in such states who
approach us with offers to donate.

International donations are gratefully accepted, but we cannot make
any statements concerning tax treatment of donations received from
outside the United States.  U.S. laws alone swamp our small staff.

Please check the Project Gutenberg Web pages for current donation
methods and addresses.  Donations are accepted in a number of other
ways including including checks, online payments and credit card
donations.  To donate, please visit: http://pglaf.org/donate

Section 5.  General Information About Project Gutenberg-tm electronic
works.

Professor Michael S. Hart is the originator of the Project Gutenberg-tm
concept of a library of electronic works that could be freely shared
with anyone.  For thirty years, he produced and distributed Project
Gutenberg-tm eBooks with only a loose network of volunteer support.

Project Gutenberg-tm eBooks are often created from several printed
editions, all of which are confirmed as Public Domain in the U.S.
unless a copyright notice is included.  Thus, we do not necessarily
keep eBooks in compliance with any particular paper edition.

Most people start at our Web site which has the main PG search facility:

http://www.gutenberg.net

This Web site includes information about Project Gutenberg-tm,
including how to make donations to the Project Gutenberg Literary
Archive Foundation, how to help produce our new eBooks, and how to
subscribe to our email newsletter to hear about new eBooks.

Table of Contents

CHAPTER I

CHAPTER II

CHAPTER III

CHAPTER IV

CHAPTER V

CHAPTER VI

CHAPTER VII

CHAPTER VIII

CHAPTER IX

CHAPTER X

CHAPTER XI

CHAPTER XII